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در شــرایطی که برخی صادق محصولی را 
پدر خوانده جبهه پایداری می خوانند، اما این 
لقب بیش از محصولی، شایسته  سعید جلیلی 

است.
به گزارش خبرآنلاین، موتور سعید جلیلی 
روشــن شده اســت؛ با نزدیک شدن به فصل 
انتخابــات، حضــور او نیز در مجامع بیشــتر 
شــده است. البته جامعه هدف او در این مدت 
بیشــتر بر نوجوانان و جوانــان متمرکز بوده 
اســت؛ اردوهای دانشجویی و دانش آموزی در 
هفته های اخیر بیشــترین حضــور جلیلی را 
به خود دیده اســت. به گفتــه خودش در دو 
ســه هفته اخیــر، در ۷ اردوی دانش آموزی و 
دانشجویی رفته اســت؛ او این آمار را خودش 
در جریان سخنرانی برای دانش آموزان حاضر 
در »اردوی تربیتی- معرفتی انجمن اســلامی 
دانش آموزی سراســر کشــور« گفته است. به 
اذعان جلیلی، »چهار اردو دانشــجویی و سه 
اردوی دانش آموزی« تا چهارشــنبه گذشته، 

مخاطب سخنان او بوده اند.
جنس ســخنانی که این چهره منتسب به 
جریان تندروی اصولگرایان، برای دانش آموزان 
و دانشــجویان بیان می کند، جنســی شبیه 
به آنچه اســت که محمــود احمدی نژاد بیان 
می کــرده و می کنــد؛ مباحــث تئوریــک و 
آرمان گرایانــه. البتــه ســخنانش در حضور 

دانشجویان کمی مصداقی تر بوده است.
او که بــه عنوان چهره نزدیــک به جبهه 
پایداری شــناخته می شــود، در دعوای میان 
طیــف محمدباقــر قالیباف و ایــن جبهه ی 

تندروی سیاسی فعلا سکوت کرده است.
جلیلی اخیرا از کلمه »زرد« زیاد اســتفاده 
می کنــد. در یکی از این ســخنرانی ها، درباره 
رقابت انتخاباتی گفته »رقابت سالم با مباحث 
زرد شکل نمی گیرد«. او افزوده که »برخی به 
 جای یک رقابت مثبت ســازندهٔ روبه جلو برای 
سرعت  دادن به پیشــرفت و موفقیت، تلاش 
درجهــت تخریب این موفقیت ها دارند. رقابت 
ســالم نیز وقتی شــکل می گیرد که از سطح 
مباحث زرد برویم به ســمت نیازهای واقعی 

جامعه«.
او در همان ســخنرانی اش باز هم از »زرد« 
اســتفاده کرده اســت: »فتنه زرد با توییت و 
فالوور بیشــتر می خواهد بر استدلال و حرف 
حق غلبه کند.« جلیلی افزوده »صبح تا شب 
در گوشــی بنشــینیم بگوییم ایــن و آن چه 
گفتند، آن وقت می بینید فضای کشور می رود 
به سمت مسائل به اصطلاح زرد. فتنه زرد این 

است«.
احتمــالا این بخش از ســخنان جلیلی را 
باید کنایه به اطرافیان و مشــاوران محمدباقر 
قالیبــاف در نظــر گرفــت. چرا کــه آنها در 
هفته هــای اخیر بــه صورت مــداوم در حال 
جدال توییتری با منتقــدان عملکرد مجلس 
هستند. مهدی محمدی مشاور امور راهبردی 
رئیس مجلس، سعید احدیان مشاور رسانه ای 
قالیباف و حسین یزدان پناه رئیس اداره اخبار 
مجلس از جمله اطرافیــان قالیباف اند که در 
حال جدال های توییتری در جبهه های مختلف 

هستند.
ســعید جلیلی در بخش دیگــری از یک 
سخنرانی خود کلید واژه جبهه پایداری را بیان 
کرده است: »انتخاب اصلح«. او تاکید کرده که 
»مجلس وقتی نقش خود را می تواند ایفا کند 
که افراد اصلح وارد آن شوند. یعنی اگر ده نفر 
در عرصه ای وارد می شــوند، انصافاً آن کسی 
انتخاب شود که نسبت به دیگران اصلح است«. 
او که روی سخنانش با دانشجویان بوده، از آنها 
خواسته تا »اصلح را بشناسند، معرفی کنند و 

نگذارند این اصلح منزوی شود«.
این ســخنان جلیلــی در ادامه تئوری پدر 
معنــوی جبهه پایــداری یعنــی محمدتقی 
مصباح یزدی اســت. او که تغذیه فکری این 
طیــف سیاســی را انجام مــی داد، همواره بر 
همیــن خطی که جلیلی دربــاره آن صحبت 
کــرده، تاکیــد می کرد: شناســایی و انتخاب 
اصلح در ادوار انتخابــات. کلمه »اصلح« آنقدر 
برای پایداری ها مهم اســت کــه در انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال ۱۳۹۲ وقتی سعید 
جلیلی نامزد شــده بود، پس از اینکه »اصلح« 
دانستن او از سوی مصباح یزدی رسانه ای شد، 
دیگر حجت برای هواداران این طیف سیاسی 
تمام شــد و رای آنها به سبد جلیلی رفت. آن 
بخش از ماجرا مهم اســت که با همین کلید 
واژه، جلیلــی و پایداری چی ها برای ائتلاف با 
اصولگرایان، حاضر نشدند کوچکترین نرمشی 
انجام دهند؛ حتی به قیمت چند پاره شــدن 
ســبد رای آنها. جلیلی آنقدر بر روی »اصلح« 
مقاومت کرد که بنا به روایاتی حتی تماس های 
مهدوی کنی، ریش ســفید دست راستی های 
سیاست ایران را هم بی پاسخ گذاشت و ائتلاف 

اصولگرایان را به پرتگاه فرستاد.
از همیــن رو تکرار کلمه اصلــح، می تواند 
زمینه چینــی برای جدایــی از طیف قالیباف 
باشــد؛ بخصوص آنجا که جلیلــی بر انتخاب 
اصلح از میان ده نفر ســخن می گوید. گرچه 

ســال ۱۳۹۸ جبهــه پایداری بــرای مجلس 
یازدهم به اجبار دست با طیف قالیباف ائتلاف 
کرد، اما با گذشــت نزدیک به چهار ســال، با 
حملات ریز و درشــتی که ایــن جبهه علیه 
قالیباف ترتیب داد و همچنین حضور پررنگ 
و موثر نیروهای نزدیک به پایداری در دولت و 
قدرت گرفتن پایداری به واسطه دولت رئیسی، 
احتمالا موثرین این جریان سیاســی را به این 
نتیجه رســانده که دیگر آنقدر قدرت و پایگاه 
میان بدنــه اجتماعی اصولگرایــان دارند که 
لااقل نیازی با ائتلاف با طیف قالیباف نداشته 
باشــند؛ طیفی که میان هواداران اصولگرایی، 
خوشــنامی ســال ۱۳۹۸ را دیگر ندارد. این 
ســخنان جلیلی وقتی مهم می شود که آن را 
در کنار اظهــارات اخیر صادق محصولی دبیر 
کل ثروتمنــد جبهه پایداری قــرار بگیرد و از 
نو خوانده شــود. محصولی اخیرا در یک جمع 
دانشجویی گفته »ما در انتخابات مجلس،  باید 
کسی را انتخاب کنیم که اصلح باشد کسی که 
مجلس را خانه امید ایرانیان ببیند، عدالت خواه 
و عدالت گستر، فساد گریز و فساد ستیز باشد؛ 

نگاه و امیدش به دســت جوانان و دانشمندان 
و نخبگان و توانایی های ایران و ایرانی باشــد 
نه بدســت بیگانگان و اربابان جهانی. خودش 
را بدهــکار مردم بداند نه طلبکار«. بیان کلمه 
اصلح و بعــد از آن مرور صفــات نماینده مد 
نظر محصولی، می تواند نشــانگر آن باشد که 
خط، همان خطی اســت کــه جلیلی هم بر 
همان است؛ جدایی با کلید واژه اصلح. هرچند 
محصولی این گزاره که »دولت در دست جبهه 
پایداری است« را رد کرده، اما نیروهای جلیلی 
چراغ خاموش در دولت مســتقر شــده اند که 
مهمترین شناسه آنها، فارغ التحصیل بودن از 

دانشگاه امام صادق است.
جلیلی و محصولــی را باید زیر یک خیمه 
دیــد؛ زیر خیمــه جبهه تنــدروی  پایداری. 
جلیلی به واسطه حضور نیروهایش در دولت، 
کمتر به دولت انتقاد می کند و اساســا کمتر 
وارد مباحث مصداقی می شــود. اما محصولی 
بیشــتر وارد مصادیق می شــود. با این وجود، 
در شــرایطی که برخی صــادق محصولی را 
پدر خوانده جبهه پایداری می خوانند، اما این 

لقب بیش از محصولی، شایسته  سعید جلیلی 
است. او از یکسو همواره گزینه محبوب جبهه 
پایداری بوده؛ هرچند در انتخابات ۱۴۰۰ بنا بر 

ملاحظات سیاسی به نفع رئیسی کنار رفت.
از ســوی دیگر نیروهایش در دولت مستقر 
هستند؛ حالا ممکن اســت در سمت های پر 
طمطراقی نباشــند اما در نقاط خوبی حضور 
دارنــد و او تشــکیلات خود را دولت ســایه 
می داند؛ در مقابل ابراهیم رئیسی هم از آنچه 
کمک هــای جلیلی می خواند راضی اســت و 

خشنود.
از مجموع این نکات می توان نتیجه گرفت 
که جلیلی نــه ارتباط ارگانیــک محصولی با 
جبهه پایداری را دارد و نه مسئولیت مستقیم 
در دولت رئیســی؛ مصداقی هم موضع گیری 
نمی کنــد. از این رو، جلیلی می تواند به خوبی 
برای جبهه پایداری نقشه خوانی و نقشه کشی 

کند و مسیر آنها را مشخص کند.
از کنار هم گذاشتن این نکات می توان برای 
جلیلی یک عنوان جامع تر از دولت سایه درنظر 

گرفت: »پدر خوانده  سایه نشین«.

نقشه خوانی جلیلی برای جبهه پایداری

پدرخوانده  سایه نشین 

محمدباقر نوبخت، در نامه سرگشــاده به 
سید ابراهیم رئیســی، برای جلسه با مدیران 
اقتصادی درباره عملکرد اقتصادی دولت قبل 

اعلام آمادگی کرد.
وی در این نامه آورده اســت: پس از تکرار 
اظهاری در خصوص عملکرد رشــد اقتصادی 
۰.۴ درصــدی در دولــت قبل، بــا توجه به 
غیردقیق بودن این اظهار، مناســب دانســتم 
تا ارقام مســتند و دقیق رشــد اقتصادی در 
دولت های یازدهم و دوازدهم را در یک توئیت 
کوتــاه بــه حضرتعالی اطلاع رســانی نمایم. 
متاســفانه از یک ســو، به جای انتشار متن 
توئیت مذکــور، مطالبی تقطیع شــده بدون 

اطلاع اینجانب به صورت گســترده بازنشــر 
گردید و از ســوی دیگر برخی از مســئولین 
ذیربط بــه جای اظهارنظر در خصوص صحت 
مستندات ارائه شده، حرفهای دیگری را مطرح 

نمودند!
نوبخت تصریح کــرد: مجددا برخود فرض 
دانستم با هدف صیانت از جایگاه رفیع ریاست 
جمهوری - که مبادا اظهارات غیردقیق، آن را 
مخدوش نماید- برخلاف دو نامه خصوصی و 
مســتقیمی که قبلا حضورتان تقدیم داشتم، 
ایــن نامه را منضم به جدیدترین مســتندات 
مراجع رســمی آمــاری )مرکز آمــار و بانک 
مرکــزی( به صورت سرگشــاده بــه محضر 

جنابعالی منعکس نمایم.
وی ادامه داد: با عنایــت به اینکه هرگونه 
اظهارنظــر دقیــق و درســت درخصــوص 
شاخص های اقتصادی - به ویژه جهت استفاده 
از آنها برای مقایســه عملکردها- نه تنها باید 
به اســتناد مراجع رسمی و قانونی بوده، بلکه 
رابطــه منطقی و مناســبی بــرای دوره های 

مقایسه نیز وجود داشته باشد.
وی خاطر نشان کرد: از این رو درخصوص 
مقایسه عملکرد شاخص رشد اقتصادی برای 
ســالهای ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نسبت به قبل، باید 
آن را با نرخ رشد اقتصادی آخرین سال کاری 
دولــت دوازدهم )ســال ۱۳۹۹( و همچنین 
آخرین فصــل کاری دولت قبل )بهار ســال 
۱۴۰۰( مقایســه کــرد. همانطــور که برای 
مقایســه تورم نیز دولت ســیزدهم، نرخ تورم 
آخریــن ماه خدمت دولت قبل )مرداد ســال 
۱۴۰۰( را مبنای مقایســه قرار داده اســت و 
مکررا نرخ های تورم ســالهای ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
را با نرخ تورم ۶۰ درصد در مرداد سال ۱۴۰۰ 
مقایسه می نماید. )هرچند این رقم نیز براساس 
گزارش رسمی مرکز آمار در مرداد سال ۱۴۰۰ 
برابر ۴۵.۲ درصد بوده است و در هیچ گزارش 

رسمی نرخ تورم ۶۰ درصد اعلام نشده است.( 
نوبخت در این نامه تاکید کرد: براین اســاس، 
به استناد گزارش به روزسانی شده مرکز آمار، 
رشد اقتصادی ســال ۱۳۹۹ برابر ۳.۳ درصد 
و رشــد اقتصادی فصل بهار سال ۱۴۰۰ برابر 
۸.۵ درصد و به استناد گزارش بانک مرکزی، 
رشد اقتصادی سال ۱۳۹۹ برابر ۴.۱ درصد و 
رشد اقتصادی فصل بهار سال ۱۴۰۰ برابر ۶.۷ 

درصد اعلام شده است.
وی اظهار داشت: گفتنی است که مستند به 
گزارش های دو مرجع مذکور، رشد اقتصادی 
آخرین فصل کاری دولت دوازدهم در مقایسه 
با فصل های متوالی ســالهای ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 

بیشترین نرخ رشد اقتصادی بوده است.
نوبخت ادامــه داد: همچنین مســتند به 
گزارش مرکز آمار ایران ]نمودار ســری زمانی 
رشــد محصول ناخالص داخلــی به تفکیک 
فصل )درصد([، طی ســالهای ۱۴۰۱- ۱۳۹۱ 
بزرگترین نرخ رشــد اقتصــادی در دولتهای 

یازدهم و دوازدهم تحقق یافته است.
وی در ادامه نامه آورده است: لذا مستند به 
مدارک پیوست و توضیحات ارائه شده، اعلام 
رشــد اقتصادی ۰.۴ درصــدی در دولت قبل 

در زمان تحویل، ادعایی نادرســت بوده است. 
واقعیت این اســت که با مقایســه گزینشی و 
غیرعلمی شاخصه ای اقتصادی، برای دولت ها 
نمی تــوان کارنامه قابل قبولی ســاخت؛ زیرا 
اساســا مردم موفقیت دولــت حضرتعالی را 
با تعهدات اعلام شــده در ایجاد ســالانه یک 
میلیون مســکن، یک میلیون شــغل، نصف 
شــدن نرخ تورم و یک رقمی کــردن آن... و 
تلاش موثــر برای رفع تحریم هــای ظالمانه، 
داوری خواهند نمود. نوبخت خاطر نشان کرد: 
اینجانب با توجه به تجارب ۳۲ ساله تقنینی، 
پژوهشــی و اجرایی، اعتقاد دارم تا زمانی که 
سایه شوم تحریم های ظالمانه بالای سر ملت 
ایران و فشــار هزینه های آن روی دوش مردم 
ســنگینی می کند، این نوع مقایسه ها، صرفا 

برای آحاد مردم، آزاردهنده خواهد بود.
وی افــزود: در خاتمــه بــرای جلوگیری 
از تعاطــی ایــن اظهارنظرها و تنویــر افکار 
عمومی، اعلام آمادگــی می نمایم تا با حضور 
در ســتاد اقتصادی دولت و یا در جلسه ای با 
داوری معاون اول محترم )با حضور رســانه ها 
 یا بــدون حضور آنهــا( پاســخگوی مدیران

اقتصادی دولت باشم.

هادی طحان نظیف ســخنگوی شورای نگهبان با اشاره 
به اینکه طرح تشــکیل سازمان پدافند غیرعامل تائید شد، 
گفــت: این طرح در مرحله قبل با ایرادات و ابهاماتی مواجه 
شــده بود که با رفت و آمدهایی که بین شــورای نگهبان و 
مجلس داشــت و اصلاحاتی که در مجلس صورت گرفت، 
خلاف قانون اساسی و موازین شرع شناخته نشد و به تایید 

شورای نگهبان رسید.
سخنگوی شورای نگهبان گفت: بررسی صلاحیت ها در 
انتخابات پیش رو براســاس قانون جدید انتخابات مجلس 
انجام خواهد شد؛ هرچند در قانون جدید تغییرات چندانی 

در این مورد نسبت به قانون قدیم ایجاد نشده است.
وی ادامــه داد: عوامل مختلفی در مشــارکت مردم در 
انتخابات نقش دارند و ما همواره تلاش کرده ایم رویکردمان 
بر افزایش مشارکت باشد اما از قانون عدول نخواهیم کرد و 

قانون مبنای عمل ما خواهد بود.
طحان نظیف گفت: اگر دخالت نمایندگان در انتصابات و 
امور اجرایی محرز باشد در بررسی صلاحیت ها مدنظر قرار 
خواهیم داد. شورای نگهبان در این موضوع بر اساس قانون 

عمل خواهد کرد چراکه برخی از اقدامات مداخله نیســت 
و مشاوره اســت. صلاحیت های نمایندگی در قانون آمده و 
نباید از برخی صلاحیت ها کاســت و از برخی صلاحیت ها 

فراتر رفت.
ســخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: لایحه عفاف و 
حجاب هنوز به شــورای نگهبان ارســال نشده و گویا هنوز 
در کمیسیون تخصصی مجلس نیز نهایی نشده و هنوز برای 
زمان بندی اجرای آزمایشی در صحن علنی مجلس تصمیم 

گیری نشده است.
وی ادامــه داد: طراحی ســامانه در مــورد اجرای قانون 
شفافیت منابع مالی نامزدها برعهده وزارت کشور است. در 
جلساتی که با وزارت کشــور داشتیم تاکید کردیم که این 
قانون باید در انتخابات پیش رو اجرا شــود. به نظر می رسد 
که تعداد نامزدهای انتخاباتی نیز نقشی در اجرای این قانون 

ندارد. این قانون، قانون جاری کشور است و باید در انتخابات 
پیش رو باید مبنای عمل قرار گیرد.

طحان نظیف یادآور شد: شورای نگهبان در فرآیند پاسخ 
به استعلامات افرادی که در مرحله پیش ثبت نام اقدام به نام 
نویسی کردند نقشی ندارد. افرادی که پاسخ استعلام هایشان 
مثبت شــود از تاریخ ۲۷ مهر تا ۳ آبان می توانند در مرحله 

اصلی به ثبت نام نهایی بپردازند.
وی گفت: درب های شــورای نگهبان برای گفت  وگو با 
احزاب و شــخصیت های سیاسی باز است. آن ها اگر نکته و 
مطلبی داشته باشــند آمادگی شنیدن آن مطالب را داریم. 
این موضوع در دوره های گذشته وجود داشته و در این دوره 

نیز استقبال می کنیم.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره بررســی صلاحیت 
متقاضیــان داوطلبی نمایندگی مجلس گفت: در بررســی 

صلاحیت ها ابتدا هیات های اجرایی، سپس هیات های نظارت 
و درنهایت شورای نگهبان اعلام نظر خواهند کرد.

وی افزود: در مقطع کنونی، زمان بررســی صلاحیت ها 
نیســت. اکنون دســتگاه ها باید مدارک بارگذاری شده را 

بررسی و به استعلامات افراد پاسخ دهند.
سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه برخی از افراد معتقدند علت تغییر عنوان رد صلاحیت 
در قانون انتخابات مجلس به عدم احراز صلاحیت آن است 
که برخی از افراد به ویژه در انتخابات ریاســت جمهوری از 
عنوان رد صلاحیت ناراحت شدند، گفت: شرایط داوطلبان 
در هر انتخاباتی متفاوت اســت و شرایط انتخابات ریاست 

جمهوری و مجلس شورای اسلامی با یکدیگر فرق دارد.
وی درباره سوال دیگری گفت: ممکن است افرادی که در 
گذشته تایید شده اند به دلیل اعمال و رفتاری که داشته اند، 
رد صلاحیت شــوند. همچنین ممکن است کسانی که در 
گذشته تایید نشده باشند، اکنون با به دست آمدن اسناد و 
مدارکی تایید صلاحیت شوند؛ مانند اینکه فردی در گذشته 
حکم قضایی داشته و اکنون حکم برائت دریافت کرده باشد.

نوبخت در نامه ای به رئیسی:

رشد اقتصادی بهار ۱400، 0/4 درصد نبود، 8/5 درصد بود

طحان نظیف: 

بررسی صلاحیت ها براساس قانون جدید است

 ایران جزء ۱0 قدرت برتر نظامی جهان
سخنگوی وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
تاکید کرد که کشورمان ۹۰ درصد نیازهای نظامی  خود را تولید می کند و درحال 

حاضر در میان ۱۰ کشور برتر جهان در زمینه فناوری صنایع دفاعی قرار دارد.
ســردار سرتیپ رضا طلایی نیک ســخنگوی وزارت دفاع ایران در گفت وگو 
با شــبکه خبری المیادین اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران هیچگاه آغازگر 
هیچ جنگی نبوده است. وی خاطرنشان کرد: با این وجود ایران در دفاع قاطع از 
استقلال و امنیت خود از هیچ تلاشی دریغ نخواهد کرد. سردار طلایی ادامه داد: 
ایران طی ســالهای اخیر در میان ده کشور برتر جهان در زمینه فناوری صنایع 
دفاعی قرار گرفته است. وی افزود: ایران طی ۴۵ سال توانست از یک کشور وارد 
کننده به کشوری تبدیل شود که حدود ۹۰ درصد از نیازهای نظامی خود را تولید 
می کند. به گزارش ایرنا، بومی شدن صنعت نظامی و خودکفا شدن در تجهیزات 
دفاعی، نشان دهنده عزم و توان متخصصان داخلی برای سربلندی هرچه بیشتر 
ایران اســلامی و مقابله با تحریم های غرب است. امروز ایران به رتبه های بالایی 
در ســاخت سلاح و تجهیزات نظامی در دنیا رسیده است و می تواند انواع ادوات 
نظامی و سامانه های پیشرفته موشکی، پدافندی، راداری و پهپادی را در سطح 

داخلی بسازد.

پزشکیان: بسیاری از جوانان نان شب
خودشان را نمی توانند پیدا کنند

مســعود پزشــکیان درباره برخی شــایعات در مورد ایجاد محدودیت برای 
غربالگری نوزادان و یا مخالفت ها برای سقط جنین، گفت: چه می توان بگویم »إنَِّ 
مْ« یعنی اگر ما درست، کارشناسی و  اللهَ لاَ یغَُیِّرُ مَا بقَِوْمٍ حَتَّی یغَُیِّرُواْ مَا بأِنَفُْسِــهِ
علمی نگاه نکنیم نتایج تصمیمات نپخته خودمان را فردا با معلولین، کندذهن ها 

و بیماری های ژنتیکی باید ببینیم.
این نماینده مجلس یادآور شد: همین الان هم در نگهداری از این افراد دولت 
و حاکمیت مشکل دارد و اگر بخواهد این روند افزایش پیدا کند که بدتر خواهد 

شد.
وی تاکید کرد: به جای این کار ها ما باید در جامعه اشــتغال را رشد و توسعه 
دهیم. بسیاری از جوانان نان شب خودشان را نمی توانند پیدا کنند، حال این ها 
ازدواج کننــد چگونه خانه با این کرایه ها پیدا کنند؟ حتی آن هایی که کار دارند 

نمی توانند زندگی کنند. 
نماینده مردم تبریز در مجلس بیان کرد: به جای این که ریشه ها را حل کنیم، 

به شاخ و برگ ها می پردازیم، به نظر من اینگونه مشکل حل نمی شود. 
وی درباره اینکه امروز به مجلس انتقاد می شــود مبنی بر اینکه برخی فقط 
بــه دنبال جوانی و افزایش جمعیت هســتند، اما هنــگام تصمیم گیری تبعات 
تصمیم گیری خود را در نظر نمی گیرند، گفت: این گونه مشاهده می کنند؛ جمعی 

که اینجا )مجلس( قرار گرفته است نگاه و باورشان به این شکل است.
این نماینده مجلس بیان کرد: متاسفانه هیچگاه نتیجه تصمیمات مان به خود 
ما بازنمی گردد که اگر عارضه و مشــکلی بود خود ما هم پاســخگو باشیم. یک 
تصمیمی گرفته می شود بعد عوارض آن را جامعه مشاهده می کند و هیچ کس هم 

پاسخگو نیست و بعد هم ما تقصیرات را گردن خارجی ها می اندازیم.

سه نفر در حمله تروریستی به شاهچراغ نقش داشتند
حجت الاســلام سید کاظم موسوی با اشــاره به صدور کیفرخواست و قرار 
جلب به دادرســی ســه تن از متهمان اصلی حمله تروریســتی اخیر در حرم 
شــاهچراغ )ع(، به خبرنگاران گفت: پرونده متهمان اصلی برای رســیدگی به 

دادگاه انقلاب اسلامی شیراز ارسال شده است.
رئیس کل دادگســتری فارس با بیان اینکه از زمان تشکیل پرونده دقت و 
سرعت درباره این پرونده در دستور کار مقامات قضایی قرار گرفت، خاطرنشان 

کرد: به زودی شاهد برگزاری محاکمه این افراد خواهیم بود.
وی گفــت: اتهام متهــم اصلی پرونده به نام رحمــت الله نوروزاف عضویت 
در گروهک تروریســتی داعش، عضویت در گروه های بغی، محاربه و افســاد 
فی الارض اســت و اتهامات وارده به متهمین ردیف های دوم و سوم به نام های 
حبیب الله عرب زاده و امرالله نظری )معروف به اســد( نیز معاونت در محاربه و 
افســاد فی الارض و اجتماع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت کشور از طریق 

همراهی با گروهک تروریستی داعش است.
رئیس کل دادگستری اســتان فارس در خصوص دیگر افراد مرتبط با این 
پرونده تروریستی نیز افزود: تعدادی از افراد بازداشت شده پس از محرز شدن 
بی گناهی با قرار منع تعقیب آزاد شــده اند و درباره تعداد دیگری از این افراد 

تحقیقات همچنان ادامه دارد.
رئیس شــورای قضایی استان فارس خاطرنشان کرد: تحقیقات درباره همه 
ابعاد زوایای پنهان و آشکار حمله تروریستی اخیر به حرم مطهر شاهچراغ)ع( 
بــا دقت ویــژه همچنان ادامــه دارد و هر فرد و عاملی کــه کمترین نقش و 

همکاری را در این باره با متهمان اصلی داشته است، مجازات خواهد شد.

آمریکا باید ۳۳0 میلیون دلار جریمه مالی خانواده 
شهدای نوژه را پرداخت کند

مرکز رســانه قوه قضاییه اعلام کرد: دادگاه علنی رسیدگی به دعوای حقوقی 
خانواده های شــهدای کودتای نقاب )نوژه( روز دوشنبه دوم مرداد ماه با حضور 
بازماندگان و آسیب دیدگان این واقعه در شعبه ۵۵ مجتمع قضایی شهید بهشتی 

تهران و به ریاست قاضی حسین زاده برگزار شد.
دادخواســت خانواده شهدای کودتای نقاب با توجه به احراز صلاحیت دادگاه 
عمومی و حقوقی استان تهران به استناد قوانین داخلی و بین المللی در مرداد ماه 
۱۴۰۱ به دادگاه بین الملل تهران تقدیم و صدور حکم علیه دولت امریکا به اتهام 

طراحی و اجرای این کودتا مورد مطالبه قرار گرفت.
بعد از رســیدگی همه جانبه به این پرونده و بررسی مستندات موجود، حکم 

این دعوای حقوقی از سوی دادگاه صادر شد.
دادگاه پس از اســتماع دفاعیات وکیل پرونده و بازماندگان اقدام تروریستی 
امریکا در کودتای نقاب)نوژه(، ضمن وارد دانســتن دعوای مطروحه و صلاحیت 
شعبه ۵۵ روابط بین الملل تهران به رسیدگی به این پرونده، رای به محکومیت 
دولــت امریکا به پرداخت ۳۰ میلیون دلار بابت خســارات مادی و معنوی برای 
خواهان ها )شاکیان( و ۳۰۰ میلیون دلار بابت خسارات تنبیهی صادر کرده است. 
بدین ترتیب دولت امریکا باید مجموعا، ۳۳۰ میلیون دلار جریمه مالی و غرامت 

به خانواده شهدای کودتای نقاب )نوژه( پرداخت کند.

دفاعی

احزاب

تروریسم

عدلیه

به گزارش فرارو، غلامعلی رجایی فعال سیاسی اعتدالگرا 
گفــت: در روند انتخابات پیش رو، اصلاح طلبان در دوراهی 
حذف- حذف قرار گرفته اند. آنها تصور می کنند اگر فراخوان 
گسترده دهند که همه در انتخابات شرکت کنید، از سوی 
بخشــی از مردم که مایل به حضور در انتخابات نیســتند 
حذف می شوند و اگر در انتخابات شرکت هم نکنند، از سوی 
حاکمیت حذف می شــوند. به نظر من آقای خاتمی زودتر 
از اینها باید ســخنان اخیر را مطرح می کرد. در سخنان او 
نقد مستقیم به نظارت اســتصوابی صورت گرفته است. او 
با لحنی عصبانی ســخن گفته است که باید ببینیم شرایط 
به چه شکل پیش رفته اســت که فردی صبور چون آقای 
خاتمی به این میزان صبرش تمام شده است. او ادامه داد: به 
نظر می رسد اغلب اصلاح طلبان در انتخابات شرکت نخواهند 
کرد. اینکه می گویند ما توصیه ای برای شرکت در انتخابات 
نداریم، برای آن اســت که نامــی از تحریم انتخابات نبرند. 
این هم که چهره های برجســته و بلکه نیمه برجسته ای از 
اصلاح طلبــان در ثبت نام انتخابات شــرکت نکردند، نکته 
مهم و قابل تأملی اســت. حتی همان هایی که ثبت نام هم 
کرده اند، رویشــان نمی شــود بگویند که ثبت نام کرده ایم. 

البته آقای خاتمی با طرح سخنان تازه اش به نوعی خواسته 
اســت که برای حاکمیت شــروطی بگذارید و امتیازاتی را 
برای اصلاح طلبــان در انتخابات دریافت کند. او می خواهد 
قول هایی بگیرد تا فضای انتخابات باز شود اما خب تا اینجای 
کار نه تنها قولی داده نشــده بلکه نشانه هایی بر اینکه قولی 
داده خواهد شد هم نمی بینیم. این فعال سیاسی همچنین 
بیان کرد: اکنون بین اصلاح طلبان انشــقاق رخ داده است. 
به هرحال برخی از اصلاح طلبــان در یک بازه کوتاه زمانی 
سه بار به صداوسیما دعوت می شوند و معلوم است که آنها 
همســویی با برخی نهادها را پذیرفته اند. در آن ســو هنوز 
هستند اصلاح طلبانی که دغدغه های دیگر جلوتر از انتخابات 
دارند؛ از معاش مردم، مجهارت نخبگان، محیط زیست و... 
.رجایی در پایان در پاسخ به این پرسش که برخی می گویند 
ما برای شرکت در انتخابات به وصیت آقای هاشمی مبنی بر 
حضور همیشگی در انتخابات عمل می کنیم، گفت: درست 
است که آقای هاشــمی با صندوق رأی قهر نمی کرد؛ حتی 
زمانی که می گفت حقم خورده شد اما در عین حال همین 
آقای هاشــمی در انتخابات هیات  رئیســه مجلس خبرگان 

شرکت نکرد زیرا روند برگزاری آن را نادرست می دانست. 

حجت الاسلام و المسلمین سید حسن عاملی دیروز در 
خطبه های نماز جمعه اردبیل، با اشــاره به عضویت رسمی 
ایران در بریکس، اظهار داشــت: با حضور رئیس جمهور در 
نشست سران گروه بریکس در آفریقای جنوبی، ایران رسماً 
به عضویت این گــروه عظیم اقتصادی درآمد، این عضویت 
موفقیت بزرگ اقتصادی برای ایران است، توجه شود که این 
گروه غیر غربی ۳۱ درصد بالاتر از “گروه ۷” نقش اقتصادی 
در دنیــا دارد، نزدیک به ۷۰ کشــور جهان در آن عضویت 
دارند و در رأس این گروه قدرت بزرگ اقتصادی مثل چین، 
هند و برزیل قرار دارند و غالب کشورهای هم پیمان آمریکا 

به تدریج وارد این گروه بزرگ اقتصادی می شوند.
وی افــزود: در حال حاضر نیمــی از جمعیت حدوداً ۸ 
میلیاردی دنیا در این گروه قرار دارند و به خاطر تنوع اعضاء، 
این گروه را گروه فراقاره ای نامیده اند، این گروه مناطق آسیا، 
اوراســیا، آفریقا و آمریکای لاتین را پوشش می دهد، قدرت 
توسعه این گروه قطعاً مانع از یکه تازی آمریکا در مدیریت 
جهانی خواهد شد، یک امتیاز بزرگ این گروه این است که 
بانــک این گروه عظیم اقتصادی به نام بانک توســعه نوین 

سامانه اعلام پرداختی دارد.

امام جمعه اردبیل اضافه کرد: حضور در آن، کشــور را از 
سوئیفت بی نیاز می کند، کارشناسان اقتصادی بر این باورند 
که با اســتفاده ایران از این سامانه ضربه محکمی به ستون 
فقرات تحریم آمریکا وارد خواهد شد و جالب این است که 
آمریکا در آن صورت نمی تواند یقه یک کشــور خاص را به 
عنوان مقصر بگیرد، به همین جهت و به جهات دیگر آمریکا 
شدیداً با این گروه و با اجلاس های رسمی آن مخالف است، 
اما عجیب اســت که به مخالفت های آمریکا هیچ کشوری 

حتی هم پیمان های او تره خرد نمی کند.
وی اظهار کرد: عضویت در پیمان شــانگهای و بریکس 
ظرفیت بزرگی برای بازســازی اقتصادی ایران اســت، اما 
معماری اقتصاد ایران احتیاج به دو رکن دارد، اول مدیریت 
علمی و دوم خلاص شــدن از حلقه تحریم و فشار آمریکا و 
اروپا که با دو قــدم بزرگ دولت،  یعنی عضویت در پیمان 
شــانگهای و بریکس به تدریج، تحریم آمریکا آثار خود را از 
دســت خواهد داد، اگر در کنار آن برنامه ریزی های علمی 
برای بیماری های مزمن اقتصادی ایران تدارک دیده شــود، 
ایران قطعاً با قابلیت های عظیمی که دارد در آینده به یک 

قدرت بزرگ نوظهور اقتصادی تبدیل خواهد شد.

غلامعلی رجایی: 

صبر خاتمی تمام شده و عصبانی است 
امام جمعه اردبیل:

اقتصاد ایران نیاز به خلاص شدن از تحریم ها دارد

تجمع وکلا مقابل شورای نگهبان 
در اعتراض به مصوبات مجلس

تعدادی از وکلای دادگستری در مقابل ساختمان شورای نگهبان در خیابان 
امــام خمینی تجمع کردند. به گزارش ایلنــا، این تجمع در اعتراض به مصوبات 
اخیر مجلس مبنی بر تبعیت کانون وکلا از مصوبات هیئت مقررات زدایی وزارت 
اقتصاد برگزار شد. معترضین نسبت به این مصوبه معتقدند که این مصوبه منجر 
به وابســتگی کانون وکلا به دولت خواهد شد و اصل استقلال نهاد وکالت را زیر 
سوال می برد. تجمع کنندگان با حضور در مقابل شورای نگهبان خواستار رد این 

مصوبه از سوی شورا شدند.

مجلس

زائران تغییر مسیر دهند
ازدحام در مرز مهران

ستاد مرکزی اربعین با اعلام ازدحام در مرز، از زائران خواست با تغییر مسیر از 
مرز مهران به طرف سایر مرزها حرکت کنند. به گزارش ایرنا، ستاد مرکزی اربعین 
روز شــنبه با اعلام خروج ۱۰۷ هزار نفر از مرز مهران تا ظهر شنبه، پیش بینی 
کرد این آمار تا پایان امروز از ۲۵۰ هزار نفر خواهد گذاشت. ستاد مرکزی اربعین 
از زائرانی که در مسیر مهران هستند خواست به سمت مرزهای خسروی، باشماق 
و تمرچین تغییر مسیر دهند. همچنین این ستاد از مردم خواست ازدحام در مرز 
مهران را به بستگان خود که در مسیر هستند، اطلاع دهند. ستاد مرکزی اربعین 
آمار کل خروجی زائران از ابتدای ماه صفر)۲۷ مرداد( تا ساعت ۱۵ شنبه چهارم 

شهریور را یک میلیون نفر برآورد کرد. 

ویژه


